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Ponad rok temu, z inicjatywy Dominika Nowackiego, dyrektora Toru WyÅ›cigowego SÅ‚uÅ¼ewiec,
powstaÅ‚ projekt &bdquo;WyÅ›cig o folbluty&rdquo;, czyli cykl internetowych &bdquo;spotkaÅ„
poÅ›wiÄ™conych przyszÅ‚oÅ›ci polskich koni peÅ‚nej krwi angielskiej&rdquo; &ndash; jak gÅ‚osiÅ‚
podtytuÅ‚ tego cyklu. ChodziÅ‚o o przypomnienie, Å¼e konie tej rasy byÅ‚y kiedyÅ› szeroko
wykorzystywane w sporcie jeÅºdzieckim i w hodowli koni póÅ‚krwi przeznaczonych do sportu nie
tylko w Polsce, ale takÅ¼e na caÅ‚ym Å›wiecie. I chodziÅ‚o teÅ¼ o to, a moÅ¼e przede wszystkim o
to, aby uzmysÅ‚owiÄ‡ hodowcom i tym, którzy uÅ¼ytkujÄ… konie, Å¼e folbluty nadal siÄ™ do tych
ról nadajÄ…. NadajÄ… siÄ™ teÅ¼ do rekreacji.  W niedzielÄ™ 31 lipca na sÅ‚uÅ¼ewieckim torze
miaÅ‚o miejsce spotkanie, które byÅ‚o kontynuacjÄ… tej inicjatywy. Tym razem z zagranicznymi
akcentami.

Dwaj goÅ›cie z zagranicy, uznane autorytety w branÅ¼y hodowlanej, wygÅ‚osili krótkie prelekcje. I
tak Jan Greve, lekarz weterynarii z zawodu, a ceniony w Holandii hodowca mówiÅ‚ o:
&bdquo;Dobrych praktykach uÅ¼ytkowania koni peÅ‚nej krwi angielskiej w holenderskiej hodowli
koni sportowych&rdquo;, a Wolf Lahr, w przeszÅ‚oÅ›ci jeÅºdziec, a obecnie hodowca, o
&bdquo;UÅ¼yciu koni peÅ‚nej krwi angielskiej w hodowli niemieckich koni sportowych&rdquo;. Z
kolei Tomasz OlÄ™dzki, czÅ‚onek zarzÄ…du ZwiÄ…zku TrakeÅ„skiego w Polsce miaÅ‚
prelekcjÄ™ pt: &bdquo;Dolew peÅ‚nej krwi angielskiej w hodowli trakeÅ„skiej&rdquo;, a JarosÅ‚aw
Lewandowski, dyrektor Kujawsko-Pomorskiego ZwiÄ…zku Hodowców Koni przedstawiÅ‚
&bdquo;Formalne aspekty uznania koni peÅ‚nej krwi angielskiej w ksiÄ™gach póÅ‚krwi&rdquo;. W
wystÄ…pieniach obu zagranicznych goÅ›ci pobrzmiewaÅ‚y te same akcenty. O tym, Å¼e hodowla
koni póÅ‚krwi przeznaczonych do sportu nie mogÅ‚aby siÄ™ rozpoczÄ…Ä‡ bez dolewu peÅ‚nej krwi
angielskiej. O tym, Å¼e wszystkie cenne linie mÄ™skie zaczynaÅ‚y siÄ™ od ogierów peÅ‚nej krwi.
O tym, Å¼e dolew peÅ‚nej krwi wnosi do póÅ‚krwi dzielnoÅ›Ä‡, dobrÄ… jakoÅ›Ä‡ tkanki. Mówili
teÅ¼ sporo o tym, w jaki sposób ogiery peÅ‚nej krwi byÅ‚y dobierane do póÅ‚krwi. Na podstawie
kariery wyÅ›cigowej i pozycji w generalnym handicapie (GAG) oraz oceny budowy danego
kandydata na reproduktora. Zdaniem obu prelegentów uÅ¼ywanie ogierów peÅ‚nej krwi w hodowli
sportowych koni póÅ‚krwi jest nadal niezbÄ™dny. Jak widaÄ‡, sÄ… to poglÄ…dy zbieÅ¼ne z tymi,
które obowiÄ…zywaÅ‚y kiedyÅ› w polskiej hodowli. Dawali przykÅ‚ady rodowodów znanych z
osiÄ…gniÄ™Ä‡ sportowych koni i analizowali te rodowody pod kÄ…tem ich nasycenia przodkami
peÅ‚nej krwi. Niestety, okazuje siÄ™, Å¼e im dalej w gÅ‚Ä…b rodowodu, tym przodków peÅ‚nej krwi
moÅ¼na naliczyÄ‡ wiÄ™cej, a im bliÅ¼ej wspóÅ‚czesnego konia sportowego, tym jest ich mniej.W
kuluarach rozmawiaÅ‚em z oboma zagranicznymi prelegentami. Obu zadaÅ‚em to samo pytanie
&ndash; jaki procent klaczy jest obecnie kryty ogierami peÅ‚nej krwi. Obaj panowie powiedzieli, Å¼e
niewielki i Å¼e z roku na rok jest ten procent siÄ™ zmniejsza. Niestety, hodowcy nie chcÄ…
uÅ¼ywaÄ‡ ogierów peÅ‚nej krwi. A juÅ¼ ci, którzy produkujÄ… konie na rynek ujeÅ¼dÅ¼eniowy,
folblutów bojÄ… siÄ™ jak ognia. Reproduktorów peÅ‚nej krwi uznanych do krycia w póÅ‚krwi jest
coraz mniej. Coraz trudniej o nie. A gÅ‚ówny powód tego, Å¼e hodowcy nie chcÄ… kryÄ‡ swoich
klaczy folblutami, jest czysto merkantylny. Å•atwiej sprzedaÄ‡ konia po znanym ogierze póÅ‚krwi, o
którym wiadomo, Å¼e przekazuje uzdolnienia do sportu, czy to do skoków, czy do ujeÅ¼dÅ¼enia.
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Trudniej zaÅ› sprzedaÄ‡ konia po folblucie, bo nie wiadomo, czy bÄ™dzie przekazywaÄ‡
uzdolnienia do sportu.I tu jest pies pogrzebany. Hodowcy, nawet jeÅ›li teoretycznie wiedzÄ…, Å¼e
dolew peÅ‚nej krwi jest czymÅ› nieodzownym w póÅ‚krwi, nie sÄ… chÄ™tni, aby ten dolew siÄ™
odbyÅ‚ na ich klaczach. Bo bojÄ… siÄ™ niÅ¼szego dochodu. RozwiÄ…zaniem tej kwadratury koÅ‚a
mogÅ‚oby byÄ‡, gdyby ktoÅ› wynalazÅ‚ sposób, jak sprawdzaÄ‡, czy dany ogier peÅ‚nej krwi,
kandydat na reproduktora w którejÅ› z ras póÅ‚krwi hodowanych z myÅ›lÄ… o sporcie, bÄ™dzie
przekazywaÅ‚ uzdolnienia sportowe.A moÅ¼e dla takich ogierów-kandydatów, bez wzglÄ™du na to,
ile lat trwaÅ‚a ich kariera wyÅ›cigowa, jak Å¼elaznym zdrowiem siÄ™ wykazali, jakie mieli
osiÄ…gniÄ™cia na torze, jak wysoki byÅ‚ ich generalny handicap w momencie zakoÅ„czenia kariery,
wprowadziÄ‡ obowiÄ…zek sprawdzania ich moÅ¼liwoÅ›ci skokowych w korytarzu? Techniki skoku,
szybkoÅ›ci odbicia od ziemi, potÄ™gi skoku? W koÅ„cu to jest najwaÅ¼niejsze we wspóÅ‚czesnej
hodowli koni sportowych.Marek Szewczyk    
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